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دریچه

در س��ينماي جنگ ايران به مي��زان بضاعت 
تاكنون به عمليات جنگي، وقايع جنگ، سرداران 
جنگ و آنچه در دوره جنگ اتف��اق افتاده بود يا 
مسائل اجتماعي كه بعد از جنگ در كشور رخ داد 
پرداخته شده است، آنچنان كه به اعتقاد من در 
اين زمينه كم نگذاشته اند و البته در ازاي آن مورد 
بي مهري هايي هم قرار گرفته است. بي مهري هايي 
را كه در پاره اي موارد ديده شد بعضي از آثار خوب 
دفاع مقدس سينما با بدسليقگي و كج سليقگي 
مواجه ش��دند  يا اين كه در زمان ساخت شرايط 
و امكاناتي كه بايد براي اين فيلم ها فراهم مي شد، 
نش��ده بود. در م��واردي كارهاي ارزش��مندي از 
كارگردان هاي خوب فقيرانه ساخته شدند. اين 
مقايس��ه تا حدود زيادي وضعيت ما را روش��ن 
مي كند. از طرفي ديگر از نظ��ر من و آنچنان كه 
در عمل اتفاق افتاد نشانگر اين است كه سينماي 
دفاع مقدس ژانري است كه ما مي توانيم هويت 
ملي و بومي به آن دهيم. اين س��ينما به نس��بت 
گونه هاي ديگر سينما از معدود گونه هايي است 
كه م��ا مي تواني��م روي آن بومي س��ازي كنيم.  
مخاطب ما با شخصيت ها و قصه ها و حوادثي كه 
در زمان جنگ و بعد از آن اتفاق افتاده است ارتباط 
برقرار مي كند، به اين دليل كه درك نسبتا درستي 
از شرايط دارد.  البته اين دقيقا به شكل عام و مطلق 
نيست. ما در اين حوزه فيلم هاي قوي، توانمند و 
پخته داشته ايم و متقابلا فيلم هايي هم داشته ايم 

كه از لح��اظ س��اختار و فرم 
ضعيف بوده اند. اما آنچه مسلم 
اس��ت نمره اي كه مي توان به 
كارنامه سينماي جنگ ايران 
داد، نمره قابل قبولي اس��ت. 
البته كاملا ايده آل نيست اما 
قابل قبول محسوب  مي شود.  
 آنچه اهميت دارد اين است 
كه يك اس��تراتژي راهبردي 
روش��ني درباره حوزه جنگ 
نداري��م. ش��عارهايي كه در 
اي��ن زمينه داده مي ش��ود از 
حد كليات خارج نمي ش��ود 

و معمولا در جزييات باقي مي ماند. آنچه مسلم 
است در حوزه جنگ اگر بخواهيم صحبت كنيم 
قطعا زواياي متعددي وج��ود دارد. تا به حال به 
زاويه سياسي، زاويه اقتصادي و زاويه مهندسي 
جنگ پرداخته نشده است. آنچه كه شايد بيشتر 
مورد توجه قرار گرفته اس��ت كه البت��ه در دوره 
8ساله جنگ اجتناب ناپذير بود و به طور طبيعي 
ما در آن دوران بايد به سمت الگوسازي حماسي 
مي رفتيم، هر كشور ديگري هم به جاي ايران بود 
همين كار را مي كرد ك��ه در زمان جنگ جنبه 
تهييج افكار عمومي و بس��يج افكار عمومي را به 
سمتي ببرد كه به سمت يك نقطه مركزي دفاع 
از آب و خاك كشور، ارزش ها و باورهايش هدايت 
كند. اين كار را سينماي ايران به قدر وسع انجام 

داده اس��ت.  طبيعتا بعد از جنگ صورت مسأله 
بايد م��ورد بازنگري قرار گيرد، با س��قوط صدام 
هم مجددا اين موضوع بايد م��ورد بازنگري قرار 
گيرد. م��ا به جهت انعكاس ح��وزه دفاع مقدس 
در س��ينما و اساسا در رس��انه ها احتياج به يك 
اتاق فكر راهبردي داريم كه به نس��بت ش��رايط 
و موقعيت ه��اي مختلف بتوان��د كمك كند كه 
جهت گيري ه��اي كل��ي را شناس��ايي كنند و 
موضوعات��ي را كه داراي اولوي��ت و اهميت هاي 
زمانه خود اس��ت تحت پوش��ش ق��رار دهند. از 
طرفي ديگر در اكثر كشورهاي دنيا معمولا اسناد 
طبقه بندي شده محرمانه درباره جنگ وجود دارد 
كه مرسوم اس��ت كه يك زمان 30ساله برايش 
متصور مي شوند، بعد از 30 سال اين اسناد را در 
اختيار پژوهشگران، محققان و اهل نظر و طبيعتا 
هنرمندان قرار مي دهند. من فكر مي كنم وقت 
آن رسيده است كه بزرگان كشور در حوزه دفاع 
مقدس زواياي پنهان مانده و پرداخته نش��ده كه 
پاره اي از آنها را به تش��خيص ب��زرگان با دلايل 
منطقي پنهان مانده اند در اختيار اهل نظر و اهل 
فكر قرار دهند. مطمئنا اين مي تواند س��وژه ها و 
دريچه هاي تازه اي در اختيار فيلمسازان قرار دهد. 
اين مي تواند آنچه براي نس��ل جوان مورد ابهام 

است را روشن كند.  
بعضي موضوع��ات در جنگ وج��ود دارد كه 
اگر از دايره خطوط قرمز خارج  ش��وند مي توانند 
سوژه هاي تازه تر و ناب تري را در سينما و رسانه ها 

ايجاد كنند. 
از طرفي ديگر خيلي سوژه ها وجود دارد كه در 
س��ينماي جنگ مغفول مانده است. موضوعاتي 
مانن��د اس��را )چه اس��رايي 
ك��ه از ايران در ع��راق بودند 
و چه اس��رايي ك��ه از عراق 
مي گرفتي��م( كمت��ر مورد 
توجه بوده اس��ت، به بحث 
جنگ هاي هوايي و دريايي 
جنگ ب��ه دلي��ل پرهزينه 
بودن كمتر پرداخته ش��ده  
است، همين طور به مسائل 
اجتماعي بعد از جنگ و نقش 
زنان در جن��گ كم توجهي 
شده و چندان به آن پرداخته 

نشده است. 
 اگر ما سينما را به عنوان يك رسانه و هنر بدانيم 
كه هس��ت بايد بدانيم هنر اصلي س��ينما قصه 
گفتن است، بخشي از كتب الهي هم به نقل قصه 
پرداخته اند. بنابراين گفتن قصه البته به درستي و 
با رعايت تمام قوانين يك قصه گويي درست و يك 
درام درست مي تواند جذاب باشد. اين موضوع هم 
مثل همه موضوعات ديگر مثل عشق و حسادت 
و هر مقوله ديگري كه قابليت قصه گفتن داشته 
باشد و البته زبان و بيان سينماي حرفه اي در آن 
رعايت شود، قطعا براي نسل جوان حايز اهميت 
خواهد بود. اما نكته اين اس��ت كه هم سوژه فيلم 
و هم فيلمس��از آن بايد به روز باش��د. در غير اين 
صورت تكراري خواهد شد و قطعا جذابيت لازم 

را براي نسل جوان نخواهد داشت.  

آنچه در سينماي جنگ مغفول ماند
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آنها ورود كرد.  خود من در مورد خيلی از موضوعات آرزو 
دارم فيلم بسازم و نمی شود.  مثلا دوس��ت دارم درباره 
موضوع هسته ای فيلم بسازم.  مسائل و رنج هايی پشت 
اين جلسات و مذاكرات اس��ت كه بايد فهميده شوند.  
اين كه يك نفر ايستاده جلوی 6نفر.  جنگ هم همين 
بود.  آقای محس��ن رضايی وقتی می گويد ما امكانات 
نداشتيم و به امام نامه نوشتيم همين است. بعد يك عده 
می گويند چرا آخر جنگ امكانات نداشتيد و آتش بس 

شد! 
الان فيلمنام��ه آخر من كه مخالفين زي��ادی دارد و 
معطل مانده است مگر دارد چه می گويد؟ تم اين فيلم 
اين است كه شهدا متعلق به همه كشور هستند، همين! 
به كی بگويم كه م��ن خودم در جبه��ه رفيق يهودی 

داشتم.  
 من ب�ه همین خاطر اس�ت ک�ه می گویم این 
گ�ذار از نگاه ایدئولوژیک به ن�گاه واقع گرایانه و 
غیرایدئولوژیک و پرداختن ب�ه درون مایه های 

اصلی چرا اتفاق نمی افتد؟
اين را من نمی توانم پاسخ بدهم. شرايط برای امثال 
من خيلی س��خت تر از گذشته شده اس��ت.  متاسفانه 
بسياری از انرژی من بيش از آن كه درگير محتوا باشد 
درگير حاشيه است.  مثلا برای همين فيلمنامه آخر كه 
می گويم، در جلسه آخر يازده مورد ديگر گرفته اند كه 
بيشتر كلی است تا جزيی. مثلا اگر بگويند اين سكانس 
را ب��ردار، يا برم��ی دارم يا تغييرش می ده��م اما وقتی 
می گويند كل اين فيلم اس��تيصال ما را نشان می دهد 
و حماس��ه ندارد من چه كارش می توانم بكنم؟! وقتی 
می گويند قهرمانت كو؟ من چ��ه  كارش كنم؟! وقتی 
می گويند وجه زرتشتی ها سنگين تر از لرها شده من چه  
كارش كنم؟! من انتظار دارم يكی بيايد بگويد حالا كه 
داری فيلمنامه می نويسی اين ليوان آب را هم بگير و از 
جايت بلند نشو! اما اين  سال سوم است كه من اسير اين 
فيلمنامه ام.  بعد يك عده می گويند كه شما فيلمسازان 
نفتی هستيد! فيلم ملكه را كدام بخش خصوصی حاضر 
بود كار كند.  مگر در دنيا ب��رای اين نوع فيلم ها  بخش 

خصوصی وارد می شود؟ 
 اصلا مگر بقیه فیلم ها را بخش خصوصی تهیه 

کرده؟ 

من هم همين را می گويم.  بدبختانه بايد به اين قضيه 
اين را هم اضافه كرد كه صنع��ت هم در ايران به كمك 
س��ينمای ما نمی آيد.  الان صنعتی كه به كمك انرژی 
هس��ته ای و س��اخت زيردريايی می رود به كمك هنر 
كه نمی آيد! كدام دانش��گاه ما آمده به بخش ديجيتال 
س��ينمای ما كم��ك كند؟ اي��ن طرف هم ك��ه دچار 
حاشيه های بس��يار  بچه گانه هستيم كه چرا به آهنگر 
يك ميليارد دادند كه ملكه را بسازد.  بماند كه هزينه فيلم 

زير يك ميليارد تومان هم شد.  
  در دهه هفت�اد فیلم هایی 
مثل از کرخه تا رای�ن و آژانس 
شیش�ه ای به موضوع�ات بعد 
از جنگ پرداختن�د اما از یک 
جایی به بع�د ش�اید به خاطر 
جناح بندی های فیلمس�ازها، 
برخی فیلم ه�ای دفاع مقدس 
عنوان ضدجن�گ گرفتند در 
حالی  که قبل ت�ر اینطور نبود و 
همان فیلم ه�ای مربوط به بعد 
از جنگ هم عنوان فیلم دفاع 

مقدس داشتند.  می خواهم بگویم از یک برهه ای 
به بعد اتهام ضدجنگ سازی گریبان گیر بعضی 
فیلمسازان شد تازه بماند که تعداد فیلم هایی که 
به بعد از جنگ و مسائل اجتماعی اش پرداختند 
خیلی خیلی کم هم بود و هست. منابع ادبیاتی در 
مورد درباره جنگ وجود ندارد و همین طور راجع 
به آثار و تبعات جنگ.  چرا ما با این مشکل مواجه 

هستیم؟ 
ببينيد فرضا برای »بيداری روياها« كه من س��اختم 
خيلی مصائب كشيدم.  يادم هست مرا به »قوم اشقيا« 
مثال زدند.  اين تعبير را درباره من به  كار بردند. مگر من 
چه گفته ام.  وقتی كسی كه 20 سال غايب است و بعد 
از آن می آيد و می بيند ب��ا نبودنش زندگی خانواده اش 
به خوب��ی ادامه پيدا می كند پس خودش را می كش��د 
كنار، آيا اين ايثار نيست؟! ما به اين چه می گوييم؟ اين 
كجايش ضدجنگ است.  كسانی اين تعبيرها را به كار 
می برند كه خيلی هايشان در جنگ نبودند و دارند با آن 

نان می خورند.  

البته ناگفته نماند كه بعضی فيلم ها هم هستند كه 
خود من هم از ديدن آنها ناراحت می شوم چرا كه روح 
مقاوم��ت را تضعيف می كنند. قطعا ب��ه عقيده من در 
كشورمان كه اطرافمان هيولاهای عجيبی وجود دارند 

نبايد روح سلحشوری ضعيف بشود.  
ديديد كه همين هفته گذش��ته جلسه قدرت های 
جهانی در نيوي��ورك به هم خورد و هي��أت ايرانی هم 
راهی آستاراخان شد.  حالا فرض كنيد خدای ناخواسته 
اتفاقات��ی افت��اد و ي��ك درگيری 
برای كش��ور ما پيش آم��د.  ما كه 
نبايد س��اكمان را ببندي��م برويم 
شمال.  پس بايد روح سلحشوری 
را تقويت كرد. اما اين معنايش اين 
نيست كه بسياری از مصائبی كه بر 
خانواده های زيادی رفته را نبينيم و 
فراموش كنيم. اين را اتفاقا بايد مدام 
جلوی چش��م مس��ئولان قرار داد 
كه اين را ببينند و مدام به مذاكره 
و ديپلماس��ی فكر كنند.  ما بايد از 
آن طريق س��عی كنيم حقمان را 
بگيريم.  من معتقدم در دوران جنگ تجربه ديپلماسی 
ما به اندازه حالا نبود كه اگر بود شايد خيلی اتفاقات ديگر 

رقم می خورد. آن وقت ما در دنيا تنها بوديم.  
 شما به عده ای نقد دارید و عده ای نیز به شما،  
البته نمی توان نادیده گرفت که تفاوت از این نقد 
تا آن نقد تفاوت میان زمین تا ماه گردون اس�ت. 
اما همین حالا در صحبت هایتان مسائل  بسیاری 
را که مطرح کردید سیاسی و استراتژیک بودند 
و ج�ای خالی ن�گاه اجتماعی ب�از در حرف های 
شما پر نش�د.  این نگاه یک جایی باعث می شود 
که تحریفات زیادی در اجتماعیات جنگ اتفاق 
می افت�د. یعنی به خاطر مس�ائل اس�تراتژیک 
واقعیت های زیادی قربانی می شود.  این در حالی 
اس�ت که مثلا در کش�ور آلمان پروپیمان ترین 
آرشیو ها، مربوط به جنگ جهانی است و تیم های 
تحقیقاتی گسترده ای دارند روی موضوع جنگ 
کار می کنن�د.  این که نمی ش�ود م�ا همین طور 
با نگاه سیاس�ی و اس�تراتژیک واقعیت ها را به 

مس�لخ بکش�انیم و ادعایمان این باشد که روح 
سلحشوری جامعه مخدوش می شود... 

نمی فهمم منظورتان چيست! در كدام فيلم من به 
بهانه مسائل استراتژيك و روح سلحشوری »واقعيت ها 
به مسلخ« رفته اند؟ در »بيداری روياها« اتفاقاً مسأله ما 
كاملا  اجتماعی بود.  در »فرزند خاك« نگاه اجتماعی 
وجود دارد.  شخصا با دست خالی فيلم »نبات داغ« را 
س��اخته ام كه به زندگی معلولان در جامعه،  در شهر، 
اتوبوس، قطار و مطب می پردازد. از قضا در دوره ای كه 
مدعيان نگاه اجتماعی باز دستشان می رسيد كمكی 
بكنند، نكردند و فيلم همچنان خ��اك می خورد.  من 
فكر می كنم الان اگر نسل من كه حداكثر يكی، دو دهه 
ديگر عمرش تمام می شود كنار برود، ديگر چه كسی و 

چطور می خواهد به ابهامات جنگ پاسخ دهد. 
اتفاقا معتق��دم گروه های تحقيقاتی و آرش��يوهای 
مربوط به جنگ بايد در كش��ور ما خيلی گس��ترده تر 
از بقيه جاها باش��د، چون ما هر صدس��ال درگير يك 
جنگ بوده ايم و بدبختانه همين جنگ 8ساله هم جزو 
طولانی ترين جنگ های دنياست. كمتر جنگی اين قدر 
طول كش��يده و اين قدر ويرانی به بار آورده است. يك 
اتفاق بدی كه در كشور ما افتاده، همين نگاه جناحی 
به مقولات فراجناحی است.  يادم هست آقای درويش 
دوئل را س��اخته بود و م��ورد حماي��ت اصلاح طلبان 
بود و مرحوم ملاقلی پور مزرعه پدری را س��اخته بود و 
اصولگرايان از ايش��ان حمايت می كردند.  حتی جنگ 
هم در آن دوره دچار جناح بندی های سياسی شده بود. 
همه درگير اين دسته بندی ها می شوند و اصل قضيه از 
ياد می رود.  درباره ايران پس از جنگ، مسلخ واقعيت ها 
اين جا هم هست كه از دو سال پيش حدود 10 هزار نفر 
از پدرها و مادران ش��هدا از دنيا رفتند، اما ما يك بانك 
مكتوب از خاطرات اينها نداريم.  ما خيلی مسائل داريم 
كه اصلا نمی توانيم به آنها در سينما يا تلويزيون نزديك 
ش��ويم اما اگر آن گروه های تحقيقاتی ش��كل بگيرند 

می شود به آنها پرداخت. 
 واقع�ا ما چند فیلم از آس�یب های اجتماعی 
جنگ داریم؟ می شناسم خانواده ای که در یکی 
از محلات جنوب ش�هر ته�ران زندگی می کند 
و دیوار بن بس�تی که در آن خان�ه دارند جا برای 
نص�ب عکس چهار ش�هید خان�واده را ن�دارد! 
اتفاقاتی مثل فیلم بیداری رویاهای شما خیلی 
افتاده اس�ت اما هیچ ک�س به آنه�ا نپرداخته و 

نمی پردازد... 
بله درست است. مثلا من يك ش��خصی در فاميلم 
دارم كه يك خان��ه در آبادان با وامی از بانك ملت خريد 
و چهارده روز بعد آبادان رفت زير آتش. اينها مجبور به 
مهاجرت شدند و سال ها بعد در بازگش��ت به آبادان و 
وقتی كه ديگر مرد خانواده كهنسال و از كار افتاده شده 
بود، تازه با ادعای بانك درخصوص پس دادن معوقات با 

سود و... روبه رو شدند.  
همين حالا هم دارند در بدترين وضع زندگی می كنند.  
اينها عشق هايشان هم از بين رفت. می خواهم بگويم ما 
در ش��رايطی داريم زندگی می كنيم كه اصلا نمی توان 
يك چنين طرحی را برد و ارايه كرد. ما كه نمی خواهيم 
كسی را محكوم كنيم جز آن را كه به ما حمله كرد و اين 
همه خسارت به ما زد. خب در انواع نگاه نظامی، سياسی 
و فرهنگی تفاوت هايی هست و معمولا آن بخشی از بدنه 
اجتماعی كه به مقوله جنگ نگاه فرهنگی دارد و بخش 
فرهنگی را پوش��ش می دهد به نمايش اين سختی ها 
با ن��گاه صلح آميز می پ��ردازد. حالا دقيقا در كش��ور ما 
می گويند فيلمس��از بايد نگاه نظامی و سياسی داشته 
باشد و نگاه فرهنگی را خيلی مورد توجه قرار نمی دهند. 
 اين را البته مستقيم نمی گويند بلكه در لفافه گفته 
می ش��ود.  الان هم وقتی فيلمنامه می بريد همان نگاه 
دهه شصت در برخورد با شما حاكم است.  ببينيد خيلی 
از خانواده های ش��هدا تا حالا وقتی فيلم��ی را ديده اند 
گفته اند درد ما در اين فيلم نيست! چرا و كجا اين اتفاق 
افتاده اس��ت؟ بايد بگويم اين اتفاق دارد در ش��وراهای 
فيلمنامه می افتد.  فيلمنامه های ما متاسفانه دارند شبيه 
نگاه شوراهای فيلمنامه می شوند. هنوز همان آدم هايی 
كه در دهه شصت جلوی فيلمنامه های من را گرفتند، 

دارند جلوی فيلمنامه های بعدی مرا هم می گيرند.  
جا را برای نگاه ن��و به قضايا تن��گ كرده اند. همين 
حالا نگاه كنيد در چند  سال گذشته اغلب فيلمنامه ها 
رفته اند به سمت نش��ان دادن زندگی شخصيت ها.  نه 
اين كه اين بد باش��د اما آيا جا ب��رای ديگر موضوعات 
هم هس��ت؟ چند ش��ب پيش آقای محس��ن رضايی 
در تلويزيون مط��رح كردند كه از عملي��ات فاو به بعد 
فرمانده ارتش رفت يك طرف و فرمانده سپاه هم يك 
طرف ديگ��ر و اينها جداگانه كارش��ان را دنبال كردند 
يعنی اين كه از هم جدا شدند.  خب من نبايد اين را در 
فيلمم بگويم؟ پس من درباره چه چيز جنگ می توان 
حرف بزنم؟ آس��يبش را كه نمی ش��ود گفت! مسائل 
سياسی اش را كه نمی شود گفت! مسائل پشت پرده اش 
را كه نمی شود گفت! پس چه چيزی را می شود مطرح 
كرد؟ من به عنوان فيلمساز يعنی هيچ تحليلی ندارم؟ 
مدام كه نمی توانيم بگوييم يك عده ای رفتند يك جا را 

گرفتند و برگشتند!

منوچهر محمدي
 تهيه كننده سينما

سينماي جنگ رو به جلو نرفته است
بنابراين آنهايي كه زيربناي اين سلايق را گذاشته اند 

به اين فكر كنند كه راه را درست انتخاب نكردند.
ش��ايد اگر جور ديگری سياست گذاری می كردند 
امروز می توانس��تيم  فيلم هاي بهت��ري در كارنامه 

سينماي جنگ داشته باشيم.  
اما ما در سينماي جنگ افول داشته ايم، البته بايد 
بگويم كه فيلم هاي خوبي هم داش��ته ايم. مثلا من 
پارسال داور جشنواره بودم و به نظرم  »شيار 143« 
فيلم خوبي در اين حوزه اس��ت . نكته اما اينجاست 
كه اگر بازي خوب و درخشان »مريلا زارعي« را از آن 
دربياوريم باز هم فيلم به هم��ان خوبي خواهد بود؟ 
پاسخ اين اس��ت كه خير؛ يكي از عوامل مهمي كه 
باعث تاثيرگذاری اين فيلم شد بازي زارعي در آن بود. 
واقعيت اين است كه فيلم نرگس آبيار از آن سليقه 
حاكم اندكي دور اس��ت و فيلمي است كه مادري را 
نشان مي دهد كه به سرعت نمي گويد، من از اين كه 
پسرم شهيد شده است، خوشحال هستم. اين فيلم 
مادري را نش��ان مي دهد كه رنج بيكراني از شهادت 
پسرش مي كشد. يعني فيلم با آن فرمول و سلايقي 
كه اين سال ها تعريف شده كه مادر شهيد كسي است 
كه تا بچه اش شهيد مي ش��ود، اعلام مي كند من به 
شهادت پسرم افتخار مي كنم، ساخته نشده است. 
بنابراين فيلم نرگس آبي��ار هم به نوعي خرق عادت 
ب��ود و انگار كه ما به عقب برگش��تيم مثل زماني كه 
فيلم هايي چون آژانس شيش��ه اي و ه��ور در آتش 

ساخته شدند.  
اگر من بخواهم فيلمي از دس��ته سينماي جنگ 
بسازم، خودم دوس��ت ندارم فيلمي باشد كه متعلق 
به گذشته اس��ت. من دوس��ت دارم فيلمي را بسازم 
كه متعلق به امروز اس��ت و دغدغه امروز را بيان كند. 
جوان ايراني اگر ام��روز اين فيلم را ديد خوش��حال 
باش��د كه چنين فيلمي ساخته شده اس��ت، نه اين 
كه احس��اس كن��د اين فيل��م بايد 10 يا 20  س��ال 
پيش س��اخته مي ش��د.  اينها همه به همان سليقه 
بازمي گردد. واقعيت اين اس��ت كه وقتي س��راغ هر 

كدام از كارگرداناني كه تاكنون فيلم جنگي ساخته اند 
مي رويد هم��ه آنها بر يك موضوع اتف��اق نظر داند و 
آن هم مشكلات و مصائبی اس��ت كه برای ساختن 
فيلم های شان با آن مواجه می شوند و همين طور اين 
كه آدم هاي مختلف مي توانستند تصميم بگيرند كه 
هنگام س��اخت فيلم مان ديگر به ما امكانات ندهند. 
بنابراين بايد ديد كه چه مي شود كه اين همه سختي 
و مش��كلات بر سر س��اخت فيلم هاي جنگي وجود 
دارد. من فكر مي كنم تمامي اين كارگردانان تا حدي 
سختي كش��يده اند كه نتيجه اش مي ش��ود اين كه 
مي خواهند ديگر سختي نكشند و ديگر فيلم نسازند. 
هر زمان كارگرداني از سينماي جنگ قصد ساخت 
فيلم خودش را داشته با سختي هاي حيرت انگيزي 

مواجه مي شود. 
به اعتقاد من در سينماي ايران تنها ژانري كه حرفي 
براي گفتن دارد، ژانر دفاع مقدس است كه هر گونه اي 
فيلم دارد و در هر گونه اش هم فيلم هاي موفقي دارد.  

يك تجربه ملي رخ داده و كشوري به اسم ايران 8 
 سال درگير جنگ بوده اس��ت. من خاطره اي از زمان 
جنگ دارم ، هر زمان كه به جبهه مي رفتم عراقي ها 
از يك سلاح جديد كه آن را نمي شناختند استفاده 
مي كردند و هر بار اين سلاح ها از يك كشوري مي آمد. 
اين سوال ايجاد مي شد كه چرا كشورهاي اروپايي و 
مترقي دنيا پشت س��ر صدام ايستاده بودند و به طور 
دايم تكنولوژي هاي جنگ��ي ب��ه آن مي دادند. اين 
نكته اي بود كه من روي آن حس��اس بودم. بنابراين 
اين تجربيات قابل تحليل است و هر ايراني بايد با اين 
تجربيات جنگ آشنا شود، تجربه اي كه بايد روی آن 
تفكر كرد و آن را به كار گرفت . ما مس��ئوليم كه اين 
تجربه را به ش��كل همه جانبه منتقل كنيم. سينما 
در مقايس��ه با ديگر رس��انه ها قدرت بيشتری برای 
پرداختن به موضوعات دارد.  ادبيات مكتوب در اين 
زمينه خوب است اما بايد ديد چقدر خوانده مي شود 
اما سينما جايگاه مناس��ب تري براي ديده شدن نزد 

مخاطب دارد.  

آن روزهای دش��وار بربيايند،  اما حالا كه سال ها از پايان 
جنگ می گذرد بايد جور ديگری به آن نگاه كرد و زوايای 
مختلف آن را مورد بررس��ی قرار داد، حالا شكل قضيه 

عوض شده اما تمام اينها زيرمجموعه جنگ است. 
اما رس��الت مهم ديگری هم وج��ود دارد، بايد كاری 
كنيم كه بين نس��ل امروز و نسل جنگ فاصله نيفتد و 
به نظرم اين كار اصلا سخت و پيچيده نيست. تنها راهش 
اين است هركدام از ما، متعلق به هر گروه يا جريانی كه 
هستيم، جنگ را به نفع خودمان مصادره نكنيم و يك 
عده مح��دود را در رأس آن قرار ندهيم. متاس��فانه اين 
روش بدترين تبليغی است كه در طول اين سال ها اتفاق 
افتاده و چه بسا با اين رفتار بسياری دلخور شده اند. نكته 

ديگر اين است كه نبايد با مقايسه جوانان امروز با جوانان 
نسل جنگ،  دست به تحقير جوانان بزنيم. اگر مدام به 
جوانان القاء كنيم كه تو نمی توانی مثل آنها باشی، اگر 
خدای ناكرده دوباره در اين مملك��ت اتفاقی رخ دهد، 
ممكن اس��ت جوان امروزی بر اثر تلقين ها احس��اس 

وظيفه نكند. 
اما اگر واقعيت را به آنها بگوييم، واقعيت به آن مفهوم 
كه زمانی نيروهای عراقی به ايران حمله كردند، جوانانی 
رفتند و در مقابل عراقی ها ايس��تادند، جوانانی همانند 
ش��ما بودند كه هزاران آرزو در سر داشتند اما عده ای از 
آنان با قرار گرفتن در يك موقعيت ويژه و بحرانی تبديل 
به قهرمانانی ماندگار شدند و يك عده زياد ديگری هم 

بودند كه جا زدند و حتی عده ای ديگر ترس��يدند و فرار 
كردند. 

 من باورم بر اين اس��ت ك��ه اگر ما دوب��اره در اين 
موقعيت قرار بگيريم، همين جوانانی كه امروز شايد 
خيلی هايش��ان به لح��اظ ظاهر و رفتار ب��ه مذاق ما 
خوش نيايند از خودشان همان رفتار را بروز خواهند 
داد. ما بايد اين ب��اور را در آنها به وج��ود بياوريم كه 
آنها هم مثل ش��ما بودند اما در موقعيت به قهرمانان 
ملی تبديل ش��دند. به نظرم ما بايد بيشتر از اينها به 
سينمای دفاع مقدس بپردازيم.  اگر نگاهی به جنگ 
جهان��ی دوم بيندازيم، می بينيم ك��ه چه فيلم های 
ش��اخصی هنوز در اين مورد س��اخته می ش��ود. اما 

نكته مهم اين اس��ت كه ما فقط داريم درباره اهميت 
دفاع مق��دس و س��اخت فيلم ه��ای بيش��تر در اين 
زمينه حرف می زني��م و در عم��ل كاری نمی كنيم. 
مس��ئولان و نهادهايی كه متولی اين امر هستند، با 
نگاه  از زواي��ای جديد به جنگ خودش��ان را تطبيق 
نمی دهن��د و امكانات��ش را در اختيار فيلمس��ازان 
نمی گذارن��د. همين موضوع هم باعث می ش��ود كه 
فيلمس��ازان از اين فضا دور ش��وند و پديده ای كه به 
اعتقاد من اين قدر تاثيرگذار بوده و حتی تا ده ها  سال 
بعد هم می توانيم تاثيرات و بازتاب هايش را ببينيم، با 
برگزاری جشنواره های تكراری، با فيلم های تكراری 

تنها ظاهرش درحال حفظ شدن است. 

من می گویم یک ملکه 
ساختیم و آن همه غوغا راه 

افتاد.  مگر جز این بود که گفتیم 
یک رزمنده باید در کنار شور، 

شعور هم داشته باشد و با 
خودش چالش کند.  اتفاقا این 
یک امر خیلی دینی هم هست 

و دستور خداوند است

 از نظر من و آنچنان که در 
عمل اتفاق افتاد نشانگر این 

است که سینماي دفاع مقدس 
ژانري است که ما مي توانیم 
هویت ملي و بومي به آن 

دهیم. این سینما به نسبت 
گونه هاي دیگر سینما از معدود 
گونه هایي است که ما مي توانیم 

روي آن بومي سازي کنیم
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